

As every Chairman I have my eye on the clock and it is now 5.20 p.m. I would like to proceed to Item 3 on the agenda. I would propose that we would go ahead and get the presentations and all questions might be held until the end. The third subject as you all know is relations between the Council of Europe and Canada. Mr. Blumenfeld, I see you are at bat once again. We are asking you to lead on this subject, followed by Mr. Jed Baldwin whom I am personally delighted to see here, the House Leader of the Opposition in the House of Commons; Mr. Czernetz and Senator Prélôt. If you would like to proceed in that particular order and do your best by way of the clock I would be very grateful. Mr. Blumenfeld.

Mr. Blumenfeld: Mr. Chairman, I am awfully sorry to impose once more on your time and it seems that I have been overdoing my work here but we just arrived so we still feel fresh.

Mr. Darling: You speak for yourself.

Mr. Blumenfeld: Let me say, Mr. Chairman, that any dialogue between western Europe and the opposite shore of the Atlantic must necessarily include Canada and the fact that we have just been discussing some very important items in the spirit that we have shows that this is not just an empty phrase.

We believe indeed the time has come for special relationships to be developed between you and our countries in Europe. Let us therefore try and take a fresh look at our concept of Atlantic partnership in this light. The establishment of closer relations between western Europe and Canada is increasingly necessary and desirable in the light of general world politics and the internal situation of the western world, our internal situation in our various countries in Europe and your own in this country. And I believe also the European unification which we have just debated shows how necessary this is. Mr. Chairman, history, culture, languages, plus political and also economic facts have forged manifold links between our two continents.

Our foreign policy, in view of the situation between the super powers, has or should develop a deeper community of interest between Western Europe and Canada, which are pursuing similar objectives and operating along parallel lines, not as a feature of policy directed against the United States of America as the leader of the Western alliance but rather one of supplementing or aiding or mediating in order to make our joint effort more effective as a contribution to a lasting peace and also to the economic assistance, to what is generally referred to as the third world. The EEC, especially the enlarged EEC, has just been referred to this in this context in our discussions.

Let me now pinpoint our discussion, and my short intervention, on the Council of Europe. In our East-West relationship, the Consultative Assembly and the Council of Ministers have repeatedly come out in specific terms for making detente a practical proposition. There exists, however, a very limited degree of technical intergovernmental co-operation with Eastern European countries. In Paris, Mr. Chairman, last December, members of the Consultative Assembly discussed with the ministers of the Council of Europe how, in future, our Assembly

Il est maintenant 5h20. J'aimerais que l'on passe à l'article 3 de l'ordre du jour. Je proposerais que nous allions de l'avant avec les présentations et que l'on garde les questions pour la fin. Le troisième sujet comme vous le savez traite des relations entre le conseil de l'Europe et du Canada. M. Blumenfeld est le premier, suivi par M. Jed Baldwin, le leader de l'opposition à la Chambre des communes, M. Czernetz et le sénateur Prélôt. Si vous voulez suivre cette procédure je vous en serais très reconnaissant. Monsieur Blumenfeld.

M. Blumenfeld: Monsieur le président, je m'excuse d'accaparer autant de temps, mais nous venons d'arriver et nous nous sentons frais et dispos.

M. Darling: Parlez pour vous-même.

M. Blumenfeld: Tout dialogue entre l'Europe occidentale et le littoral opposé de l'Atlantique doit nécessairement comprendre le Canada et le fait que nous ayons discuté dans l'esprit que nous l'avons fait démontre que ce n'est pas une phrase sans raisonance.

Nous sommes d'avis en effet qu'il est grand temps que les relations spéciales s'établissent entre vous et nos pays d'Europe. Tâchons de considérer à nouveau la participation atlantique dans cette lumière. La création de relations plus étroites entre l'Europe occidentale et le Canada est de plus en plus nécessaire et souhaitable à la lumière de la politique mondiale et de la situation interne du monde occidental, notre situation interne dans nos différents pays d'Europe et la vôtre dans ce pays. Et je suis d'avis que l'unification européenne dont nous avons parlé démontre jusqu'à quel point cela est nécessaire.

Notre politique étrangère, eu égard à la situation qui existe entre les grandes puissances, a ou devrait établir une plus grande communauté d'intérêts entre l'Europe de l'Ouest et le Canada qui poursuivent des objectifs analogues et adoptent des politiques semblables, non pas en tant que caractéristiques d'une politique dirigée contre les États-Unis d'Amérique qui jouent le rôle de chef de l'Alliance occidentale, mais plutôt une politique d'aide ou de médiation pour que nos efforts concertés soient plus efficaces à titre de contribution à une paix durable et aussi à l'aide économique accordée à ce qu'on appelle habituellement le tiers-monde. Le CEE (surtout le CEE dont la composition a été augmentée) l'a mentionné dans ce contexte lors de nos entretiens.

Permettez-moi maintenant de préciser nos discussions et la bève intervention au Conseil de l'Europe. Dans nos rapports avec l'Est et l'Ouest, l'Assemblée Consultative et le Conseil des Ministres ont, à plusieurs reprises, précisé les termes d'une politique pour faire de la détente une proposition pratique. Néanmoins, il existe une mesure très restreinte de coopération technique intergouvernementale avec les pays de l'Europe orientale. A Paris, monsieur le président, en décembre dernier, les membres de l'Assemblée Consultative se sont entretenus avec les